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Modul de acþiune al ASF în
cazurile City Insurance ºi Euroins -
semnal negativ pentru investitorii
din piaþa de capital

C
eea ce s-a întâmplat la
City Insurance ºi Euro-
ins în ultimul an ºi ju-
mãtate reprezintã un
mesaj negativ pentru
cei care ar dori sã inve-
steascã în piaþa rom-
âneascã de capital, a

afirmat senatorul Anca Dragu, în ca-

drul dezbaterilor care auavut loc la cea
de-a doua ediþie a Forumului Investi-
torilor, eveniment organizat deGrupul
de presã BURSA.

�Când potenþialul investitor aude
cã un segment din piaþa de capital,
piaþa asigurãrilor are probleme,
când vede cã sunt miliarde de lei
care nu semai gãsesc, cã sunt clienþi

pãgubiþi, mesajul transmis este unul
prost. Existã astfel un element de
contagiune negativ de la un segment
al pieþei cãtre întreaga piaþã de capi-
tal, iar statul trebuie sã intervinã ra-
pid ºi ferm ºi sã vinã cu mãsuri care
sã restabileascã încrederea. Degea-
ba spunem cã vrem sã vedem lichi-
ditate pe piaþa de capital, pe bursã,

cã vrem mai mulþi participanþi pe
IPO ºi pe tranzacþionare, dacã se pã-
streazã acest sentiment neplãcut nu
vom ajunge la acele rezultate. Fie-
care segment are o influenþã asupra
celorlalte din piaþã. La fel ºi cu bãn-
cile, dacã vezi probleme ele se tran-
sferã în întreaga piaþã de capital.
Nebuloasa din anii 90 e una din cau-

zele pentru care piaþa de capital din
România e mult mai slabã, mai
îngustã, decât celelate þãri din regiu-
ne�, a spus Anca Dragu, fost
preºedinte al Senatului ºi fost mini-
stru de Finanþe.

GEORGEMARINESCU
(continuare în pagina 12)

Preºedintele
Federaþiei
Burselor
Europene:
”Pieþele de
capital ar trebui
considerate un
loc foarte sigur”
l ”În þãrile din Europa
Centralã ºi de Est, cea mai
bunã abordare privind
formarea pieþei de capital a
fost a Poloniei”l ”Dacã
existã discursul cã marile
companii din România ar
trebui sã se listeze în afara
þãrii, aveþi o problemã”

P
ieþele de capital ar trebui con-
siderate un loc foarte sigur, în
sensul cã se pot pierde bani,
dar nu se poate frauda, a spus

Petr Koblic, Preºedintele Federaþiei
Burselor de Valori Europene (FESE)
ºi Directorul General al Bursei din
Praga, în cadrul �Forumului Investito-
rilor 2023 � Provocãrile ºi oportunitã-
þile anului�, organizat marþi de ziarul
BURSA.

Koblic a punctat cã, în þãrile din
zona noastrã, unde a existat procesul
de privatizare în masã, cel mai bunã
abordare privind formarea ºi dezvolta-
rea pieþei de capital a avut-o Polonia,
unde s-a creat treptat o cerere ºi o ofer-
tã naturalã, într-o bursã relativ deschi-
sã ºi cu o supraveghere corectã.

PreºedinteleFESEaafirmat: �În þã-
rile din Europa Centralã ºi de Est, cea
mai bunã abordare privind formarea
pieþei de capital a fost, în mod clar, a
Poloniei. Acolo s-a înþeles importanþa
unei supravegheri relativ stricte ºi fap-
tul cã pieþele de capital nu trebuie sã
fie un teatru al infracþiunilor financia-
re, ceea descurajeazã investitorii încã
de la început. Pieþele de capital ar tre-
bui considerate drept un loc foarte si-
gur, în sensul cã se pot pierde bani, dar
nu sepoate frauda. Portofoliul tãupoa-
te sã piardã din valoare, dar nu ar tre-
bui sã te confrunþi cu situaþia în care ai
ales portofoliul potrivit dar cumva s-a
furat din fonduri. Din pãcate, aceastã
situaþia s-a întâmplat în Cehia ºi avem
o istorie similarã. ªi noi am avut
privatizare în masã�.

Petr Koblic a adãugat: �Problema
privatizãrilor în masã este cã procesul
are loc într-o zi, dar nimeni nuareoex-
perianþã adecvatã despre cum sã ge-
stioneze o astfel de situaþie.

ANDREI IACOMI
(continuare în pagina 12)

Istorie, hãrþi ºi steaguri, furtunã falsã
la marginea peluzei

P
atriotismul, mai ales cel fot-
balistic, s-a inflamat dupã un
anunþ fãcut de Federaþia Ma-
ghiarã de Fotbal, legat de ac-

ceptul dat de UEFA pentru folosirea
unor bannere cu un puternic aer revi-
zionist. Furtuna a durat doar 24 de
ore, iar lucrurile s-au lãmurit rapid.

Federaþia Românã de Fotbal a soli-
citat forului de la Nyon punctul de ve-
dere oficial cu privire la anunþul Fede-
raþiei Maghiare de Fotbal (MLSZ):
�Ca urmare a rãspunsului primit de la
UEFA, facem urmãtoarele precizãri:
UEFA nu a autorizat ºi nu va autoriza
afiºarea simbolurilor menþionate de
Federaþia Maghiarã de Fotbal la me-
ciurile organizate la nivel European.
Considerãm cã Federaþia Maghiarã de
Fotbal a greºit fãcând anunþul respec-

tiv, întrucât afiºarea acestor simboluri
reprezintã o abatere de la prevederile
Regulamentului Disciplinar UEFA
(mesaje cu conþinut provocator ºi/sau
politic), iar FRF va sesiza cu siguranþã
comisiile disciplinare, dacãva fi cazul.
FederaþiaRomânã deFotbal aminteºte
cã revizionismul nu este acceptat în
fotbal ºi are încredere în comisiile di-
sciplinare UEFA cã vor sancþiona
afiºarea acestui simbol cu potenþial de
incitare la urã ºi violenþã la meciurile
din competiþiile europene�. Nu este
clar 100% dacã federaþia maghiarã a
dat cu bâta în baltã, ori UEFA a fãcut
rapid mai mulþi paºi în spate, dar ori-
cum anunþul pãrea puþin credibil încã
de când a fost lansat pe piaþã.

Cu toate acestea, politicienii rom-
âni nu au ratat ocazia de a pedala puþin

pe culoarul patriotismului. Liderul
PSDMarcel Ciolacu, preºedintele Ca-
merei Deputaþilor, a cerut UEFAsã re-
tragã imediat acordul pentru folosirea
de cãtre Federaþia de Fotbal din Unga-
ria a hãrþii Ungariei Mari pe drapele ºi
bannere: �Fotbalul nu este politicã!
Frustrãrile revizioniste nu au ce cãuta
în competiþiile sportive. UEFAtrebuie
sã retragã imediat acordul pentru folo-
sirea de cãtre Federaþia de Fotbal din
Ungaria a hãrþii Ungariei Mari pe dra-
pele ºi bannere�.Marcel Ciolacu aratã
cã �preºedintele FRF, care este mem-
bru în Comitetul Executiv al UEFA,
trebuie sã cearã de urgenþã revenirea
asupra acestei decizii�.

OCTAVIANDAN
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“Deþinãtorii zãcãmintelor de cobalt
vor controla producþia de baterii
pentru autovehiculele electrice“

(Interviu cu Eugen Scheuºan, directorul general al Electromagnetica)

Reporter: Înlocuirea autovehicu-
lelor convenþionale cu cele electrice
este unul dintre obiectivele guverne-
lor. Se ºtie însã cã, pentru realizarea

bateriilor acestor maºini, este nevoie
de unelematerii rare, care sunt lamare
cãutare în aceastã perioadã. Vorbim în
special despre litiu ºi cobalt. Credeþi

cã vor exista resurse pentru a atinge
þintele impuse?
Eugen Scheuºan: Problema fabri-

caþiei bateriilor pentru automobile
electrice n-ar sta în primul rând în litiu,
ci în cobalt, acesta fiindunmaterial fo-
arte cãutat de multã vreme, ca urmare
a proprietãþilor chimice pe care le are,
începând cu industria coloranþilor din
vremurile trecute, trecând prinmagneþi
ºi sfârºind cu cele mai noi cuceriri.

A CONSEMNAT
EMILIAOLESCU

(continuare în pagina 16)

D
eþinãtorii zãcãmintelor de cobalt vor controla producþia de baterii pentru autovehiculele electri-
ce, considerã Eugen Scheuºan, directorul general al Electromagnetica. Printre altele, domnia sa
a subliniat, în cadrul unui interviu, importanþa faptului cã se doreºte ca în þara noastrã sã fie fa-
bricate astfel de baterii. Însã, odatã cu realizarea unei fabrici de baterii, este necesarã ºi con-
strucþia unei capacitãþi de reciclare, susþine EugenScheuºan: �Un aspect caremi-a atras atenþia

este informaþia cã ºi în România vom avea o fabricaþie de baterii. Probabil cã, în continuarea acestui pro-
gram - þinând cont atât de faptul cã fabricaþia de baterii implicã unele procese chimice care sunt poluante,
cât ºi de faptul cã dupã utilizarea bateriei trebuie fãcut ceva cu aceasta ºi nu trebuie aruncatã în naturã -,
România ar trebui sã aibã ºi un program de construcþie a unei capacitãþi de reciclare a acestor materiale,
având în vedere cã din bateria uzatã se poate extrage atât litiu, cât ºi cobalt. Cred cã statul român ar trebui
sã aibã o anumitã poziþie în acest sens�. Directorul Electromagnetica ne-a mai spus cã bateria unui autove-
hicul electric costã aproape cât maºina ºi cã, acum, din punct de vedere financiar, automobilul electric nu
este încã o soluþie.


